
 البحث ملخص

عبد الله  مةالبحث هو تحقيق كتاب المعاملات من مخطوطة فتاوى العلا هذا

يليق بمنزلة الكتاب ومؤلفه ،  اعلمي   اوقد أردت أن يكون تحقيق   ،بن أحمد بامخرمة

 وقد اشتمل على الدراسة والنص المحقق :

 ،امخرمةفذكرتُ فيها ترجمة المؤلف العلامة عبد الله بن أحمد ب الدراسة: أما

عن حياته الشخصية وجهوده ومؤلفاته وطلبه  فتكلمتُ عن عصره الذي عاش فيه،

المحقق ، وأثبت صحة نسبته  الكتابللعلم ، وشيوخه وتلاميذه ، ثـم بينت أهميـة 

نسخه الخَطية  وصفللمؤل ِّف ، وأوضحت موضوعه ومنهج المؤل ِّف ، وبيَّنت 

 .والنماذج منها

ومن ثمَّ المقابلة بين  ،مت بتحقيق نسخ المخطوطفقد ق النص المحقق: وأما

 وتوضيحالنسخ ؛ كما قمت بعزو الآيات وتخريج الأحاديث النبوية ، وبيان الغوامض 

 بيانوبيان المذاهب الأخرى في المسائل المشتهرة ، و  ،المسائل، وتوثيق المسائل

اوين بوضع العن ةوإخراج النص في أحسن صور  ،وتوضيح غريب اللغة لمُشكِّلا

وختمته  ،التي تحتاج إلى إيضاح في نظري  والتعليق على المسائل ،وعلامات الترقيم

 بالنتائج والتوصيات التي توصلتُ إليها وذيَّلته بفهارس عامة .

 



Abstract 

This research is the investigation of the Book of 

Transactions from the manuscript of the fatwas of the scholar 

Abdullah bin Ahmed Bamakhrama, and I wanted it to be a 

scientific investigation that befits the status of the book and its 

author. 

As for the study: I mentioned in it the translation of the 

author, the scholar Abdullah bin Ahmed Bamakhrama, and I 

spoke about his era in which he lived ; 

About his personal life, his efforts, his writings, his quest 

for knowledge, his sheikhs and his students, then I showed the 

importance of the verified book, and proved the validity of his 

attribution to the author, and clarified his subject and the 

author’s methodology, and explained the description of his 

written copies and examples of them. 

As for the verified text: I checked the copies of the 

manuscript, and then the comparison between the copies ; 

I also attributed the verses and extracted the hadiths of the 

Prophet, clarified the ambiguities and clarified the issues, 

documented the issues, clarified the other doctrines in the well-

known issues, explained the problem and clarified the strange 

language, and produced the text in the best way by putting 



headings and punctuation marks, and commenting on the issues 

that need clarification in my opinion, and I concluded it . 

with the findings and recommendations that I reached and 

appended it with general indexes. 


